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VYSOČINA – NÁŠ DOMOV

Inzerce

Vysočina • Nové pokoje a hos-
podářské budovy. To jsou letošní 
práce v ústavech sociální péče na 
Vysočině, za které kraj zaplatí ví-
ce než 20 milionů korun.

Ústavů sociální péče pro zdra-
votně postižené je na Vysočině 
devět a sedm z nich sídlí v bý-
valých zámcích. Na jejich provoz 

letošní krajský rozpočet pamatuje 
138 miliony. „Navíc chceme také 
nakoupit mimo peněz na provoz 
78 polohovacích lůžek a 50 zdra-
votních matrací,“ říká náměstek 
hejtmana pro ekonomiku Franti-
šek Dohnal (nez, KDU-ČSL).

Nejdražší stavba letos čeká 
kraj v ústavu v Lidmani na Pel-

hřimovsku. Zde dosloužil jeden 
z domků a tak se zde bude za 
téměř deset milionů stavět nové 
ubytování. Ústav ve Věži na Hav-
líčkobrodsku bude pokračovat 
v nástavbě pokojů za 4,3 milionu 
korun a ústav ve Zboží získá 6,3 
milionu na nový hospodářský ob-
jekt a chráněné bydlení.

Ústav v Lidmani čeká novostavba
Podobných zařízení má kraj devět a na každý z nich rozpočet pamatuje

Přístroj umožní vyšetření kostí
Havlíčkův Brod • Pacienti, kte-
ří budou potřebovat zjistit pří-
padné řídnutí kostí, nebudou mu-
set zanedlouho cestovat do vel-
kých nemocnic 
mimo Vysočinu. 
Umožní to speci-
alizované osteo-
logické pracoviš-
tě, které vzniká 
v havlíčkobrod-
ské nemocnici.

Kraj schvá-
lil nákup takzva-
ného celotělové-
ho denzitometru. 
„Současná pra-
xe je taková, že 
se vyšetření 
udělá jen na 
zápěstí, či ho-
leni a podle výsledku se pak usu-
zuje na stav kostí. Celotělový den-
zitometr, jak sám název napovídá, 
umožňuje vyšetření celé kostry,“ 
vysvětluje náměstek hejtmana pro 
zdravotnictví Pavel Hájek (ODS).

Nemocnice nakoupí přístroj 
v hodnotě několika milionů korun 
ze svého rozpočtu. Denzitometr 

ale nebude sloužit jen pacientům 
z Havlíčkova Brodu a okolí, ale li-
dem z celého kraje. „Půjdeme tou 
cestou, že v každé z pěti našich 

nemocnic budou 
rozvíjeny dva či 
tři lékařské smě-
ry a specializace. 
Nemocnice spo-
lu budou spolu-
pracovat a na-
vzájem si pomá-
hat. Není zkrát-
ka možné, aby 
každá z nich by-
la vybavená dra-
hou technikou na 
všech oborech,“ 

říká Pavel Há-
jek s tím, že 
ročně by měl 

přístroj vyšetřit až 250 tisíc lidí.
Všeobecná zdravotní pojiš-

ťovna bude vyšetření hradit v pl-
né výši, vyžádala si ale, aby pří-
stroj byl zakoupený v minimál-
ní hodnotě dvou milionů korun. 
„Abychom zkrátka nekoupili 
levný a nekvalitní výrobek,“ do-
dal Hájek.

Vyšetření je klíčem ke správné léčbě. 
Ilustrační foto: Luboš Pavlíček

Havlíčkův Brod • Centrální Havlíčkovo náměstí má projít zásadní 
přeměnou. Radnice proto v Hanusovském domě vystaví čtyři pro-
jekty, které budoucí podobu náměstí řeší. Odborná komise jako nej-
zdařilejší zatím hodnotí představu architekta Miroslava Stejskala. 
Nejvýraznějším zásahem je v něm zrušení úhlopříčné silnice, kte-

rá dnes přes náměstí vede a odklon dopravy na okraje celé plochy. 
Ani ostatní projekty však nezůstanou bez povšimnutí. Naopak, rad-
nice je zveřejní v místní kabelové televizi a na veřejné výstavě. Li-
dé se k nim budou moci vyjádřit v anketě a k jejím výsledkům se 
bude při hodnocení projektů přihlížet.

Náměstí dostane novou podobu
Představy architektů lidé uvidí v místní televizi i na výstavě a pak mohou o náměstí rozhodnout

Současný a budoucí možný vzhled Havlíčkova náměstí 
v Havlíčkově Brodě. Foto a repro: Luboš Pavlíček

Oprava zámku byla složitá
Třebíč • Se začátkem letošní tu-
ristické sezóny najdou návštěv-
níci třebíčský zámek opět v lep-
ším stavu. Loni zde kraj Vysoči-
na opravil jižní průčelí a kanali-
zaci Rajského dvora.

Jižní fasáda zámku je obtíž-
ně přístupná a práce zde kompli-
kovaly opěry z 50 let 20. století. 

Opravy se týkaly především omí-
tek, okenních výplní a kamen-
ných ostění. Pracovníci se zde po-
týkali nejen se složitou konstrukcí 
lešení, ale také dopravou staveb-
ního materiálu na 3000 čtvereč-
ních metrů fasády vnějšího kří-
dla bývalé klášterní kvadratury 
a renesančního křídla Osovských. 

Jakmile zmizela novodobá ce-
mentová omítka, objevily se vý-
znamné nálezy starších historic-
kých pozůstatků a prvků na fasá-
dě, které mohou přispět k upřes-
nění historického vývoje budovy. 
Krajský úřad tedy zadal zpraco-
vání stavebně-historického prů-
zkumu průčelí a v současné do-
bě probíhá vyhodnocování jed-
notlivých nálezů. Za opravu jižní-
ho průčelí třebíčského zámku loni 
kraj utratil 9.948.984 korun. Část-
kou 600.000 korun přispěl Pro-
gramu záchrany architektonické-
ho dědictví ministerstva kultury.

Souběžně probíhala i oprava 
kanalizace původně klášterního 
Rajského dvora. Inženýrské sí-
tě uložené v ploše nádvoří totiž 
byly v havarijním stavu. Celková 
cena opravy kanalizace, kterou 
hradil v plné výši kraj, byla ví-
ce než tři miliony korun. Třebíč-
ský zámek s kostelem sv. Proko-
pa je od roku 2002 národní kul-
turní památkou. Jeho správcem je 
odbor kultury a památkové péče 
krajského úřadu.

Jižní průčelí zámku v Třebíči s neforemnými podpěrami 
z 50 let minulého století. Foto: archiv kraje

Kraj našel partnera v Itálii
Vysočina • Spolupráce obou 
krajů, vzájemná výměna tu-
ristických informací a na-
bídka obchodních partner-
ství mezi podnikateli. To 
byla témata, která projednali 
hejtman Vysočiny Miloš Vy-
strčil (ODS) a regionální mi-
nistr pro turistický ruch, eko-
nomiku, průmysl, řemesla 
a obchod Enrico Bertossi ze 
severoitalského kraje Friuli 
Venezia Giulia.

Oba představitelé krajů se spo-
lu setkali nejen při oficiální ná-
vštěvě Enrica Bertossiho na kraj-
ském úřadu, ale také na neformál-
ní schůzce na veletrhu Region-
tour v Brně. „Každý z krajů může 
nabízet to své, to, v čem vyniká,“ 
řekl na setkání s hejtmanem Vy-
strčilem radní Bertossi. „Na-
ši pracovníci připraví konkrétní 
představu spolupráce v oblasti 
vypracovávání a podávání evrop-
ských projektů, vzájemné spolu-
práce podnikatelů a spolupráce 
v oblasti cestovního ruchu,“ shr-
nul pak výsledky schůzky Mi-
loš Vystrčil s tím, že takové plá-
ny by měly být dokončeny ještě 
před návštěvou prezidenta regio-
nu Friuli, která se chystá.

První kontakty obou krajů za-
čaly v roce 2003, kdy se Vysoči-
na představila na dvou investič-
ních konferencích v Itálii. V roce 

2004 následovala 
nabídka Vy-
sočiny zor-
ganizo-
vat v kraji 
Friuli pre-
zentaci kra-
je odborným 
zájemcům i laické ve-
řejnosti, představitelům 
regionu Friuli a zástupcům 
obchodních komor. Podle této 
představy měly souběžně proběh-
nout obchodní schůzky podnika-
telů a firem s případnými italský-
mi protějšky. Tuto nabídku ital-
ská strana přivítala, loni však byly 
v Itálii i v České republice kraj-

ské volby, které projekt mír-
ně zpozdily.

Severoitalský region 
Friuli Venezia Giulia leží 

ve na hranicích s Rakous-
kem a Slovinskem. Má auto-

nomní statut, který v Itá-
lii mají pouze další tři kra-

je. To například zname-
ná, že je částečně 

ekonomicky 
soběstačný 

a jeho 
vedení 
má roz-

šířené pravo-
moci při tvor-

bě zákonů.

Miloš Vystrčil a Enrico Bertossi se zdraví 
na krajském úřadu. Foto: Luboš Pavlíček


